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Tisztelt Elnök Úr !

Magyarország Alaptörvénye 7 . cikk (2) bekezdése, az Országgy ű lésrő l szóló 2012. évi XXXVI.
törvény 42 . § (8) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekr ől szóló 10/2014. (II . 24 .) OGY
határozat 124 . § (1) bekezdése alapján „Érzékelték-e a magyarországi sugárzásmérő rendszerek a
2017 január óta Norvégiában és más országokban mérhető radióaktív szenyezést?” címmel írásbel i
választ igénylő kérdést kívánok benyújtani Lázár Jánoshoz, a Miniszterelnökséget vezető
miniszterhez.

Tisztelt Miniszter Úr !

A magyar sajtóban 2017. február második felében megerősített, megbízható, hivatalos forrásokból i s
tájékozódó hírek jelentek meg arról, hogy 2017 januárjában, Norvégiában és más, dönt ően észak-
európai országokban jód-131 izotópot érzékeltek a leveg őben. Egyes információk szerint ez az anyag a
jelenlegi mennyiségben közvetlen egészségügyi kockázatot nem jelent, de mindenképpen szakmai é s
közegészségügyi vizsgálatot érdemel . A jód-131 izotóp felezési ideje rövid, a szennyezés, amennyiben
valóban megtörtént, akkor a közelmúltban történhetett, és kizárólag ember által létrehozott oka lehet .
A kérdés komolyságát jelzi, hogy megerősített sajtóinformációk szerint az Amerikai Egyesült Államo k
a helyzet elemzése céljából speciális repülőgépet is küldött Európába annak érdekében, hog y
műszereikkel érzékeljék és elemezzék az Európa légkörébe került jód-131 izotóp terjedését . Ilyen
anyag szükséges a rákgyógyászatban is, de sajnálatos módon hadiipari célú nukleáris kísérlete k
mellékterméke is lehet .

Hazánkban a csernobili tragédia botrányos köztájékoztatási válsága óta különösen fontos, hogy a
magyar közvélemény hivatalos forrásból, a kellő időben, hiteles és egyértelm ű tájékoztatást kapjon
minden olyan (radioaktív) szennyezésről, amely hazánk legterét is érintheti . Minden titkolózás csak
tovább csökkenti a nukleáris ipart övező – szükséges – közbizalmat . Magyarország Kormánya számo s
csatornán keresztül katasztrófavédelmi, nukleáris-, katonai- és nemzetbiztonsági céllal üzemeltet
olyan, magas megbízhatóságú rendszereket, amelyek érzékelhetik a radioaktív izotópok hazán k
légkörébe kerülését . Ezen túlmenően vannak olyan hazai, világszínvonalú kutatóintézétek is, amelyek
végeznek ilyen megfigyeléseket, együttm űködésben a Magyar Tudományos Akadémiával és egye s
biztonsági szervezetekkel .

Fontosnak tartom, hogy bár a jód-131 izotóp veszélyessége korlátozott, de még egy ilyen alacson y
kockázatú szennyezés lehetőségérő l is hazai forrásból kapjanak tájékoztatást a magyar polgárok .
Mindezidáig nincs arról nyilvános információ, hogy bármely magyar szervezet érzékelt-e bármit e ,
számos európai országban érzékelt, mért szennyezésről . A magyar Kormány feladatmegosztása szerint
hivatalos félként rendelkezhet ilyen információval a katasztrófavédelmi területet is felügyel ő
belügyminiszter, a katonai biztonsági kérdéseket felügyel ő honvédelmi miniszter, a nukleáris ipar t
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felügyelő nemzeti fejlesztési miniszter, valamint Ön is, mint a nemzebiztonsági terület számo s
intézményét felügyelő miniszter.

A fentiekre tekintettel az alábbi kérdésekre várom Miniszter Úr válaszát :

• Van-e a magyar Kormánynak hivatalos tudomása más államoktól a közelmúltat érint ő jód-13 1
szennyezésre vonatkozó információja? Kértek-e tájékoztatást ez ügyben más államoktól és
nemzetközi, multilaterális partnereinktől? Amennyiben igen, akkor kérem, tájékoztasson err ő l !

• Van-e a magyar Kormánynak saját forrásból, saját mérésből nukleáris-, katonai- avagy
nemzetbiztonsági célból készült olyan elemzése, amely a közelmúltban történt európai jód-13 1
szennyezésre vonatkozik? Amennyiben igen, akkor kérem tájékoztasson err ől !

• Mértek-e egyáltalán bármiféle rendellenességet hazánk légterében erre rendelt hivatalos ,
magyar hatóságok és szervek, vagy kutatóintézetek? Vagy mindez egy olyan radioaktív
szennyezés volt, amely elkerülte hazánk légterét, csak számos más európai országot érintett ?

• Mi a magyar biztonsági szervek és hatóságok hivatalos álláspontja a jód-131 szennyezé s
veszélyességét illetően, és milyen közegészségügyi lépéseket tettek a szennyezésr ől történt
esetleges tudomásszerzés óta?

Várom megtisztelő válaszát!

zabó Szabo

független országgyű lési képviselő
(Együtt )

Budapest, 2017. február 27 .
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